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Milí přátelé! 

Z televizní reklamy jsem se dozvěděl, že prodávají mobily se na kterých si 
můžete natočit zpomalené videozáběry. Ty pak můžete dát na sociální sítě. 
Chtěl jsem vás jako občasný uživatel fejzbůčku požádat – prosím, nedělejte to. 

 J 



   turnov

  Na knihovně se provádějí betonáže stěn prvního nadzemního podlaží

Každým dnem se teď rýsuje nová podoba turnovské knihovny ve Skálově ulici. 
Hotové jsou konstrukce prvního podzemního podlaží, tzn. strop, stěny 
a realizují se stěny prvního nadzemního podlaží se stropem a rampou. Postupně
se tak staví bednění a probíhají betonáže po celém obvodu stavby. 

Jsou instalované rozvody chladu do stropů s tím, že v příštím týdnu by se začalo
s montáží schodišťových ramen do úrovně prvního nadzemního podlaží.
Podobný ráz prací s postupným bedněním a betonáží stěn prvního nadzemního 
podlaží se očekává i v příštím období, chystají se montáže rozvodů systému 
Uponor ve stropní desce nad 1. NP. 

Pracuje se také na úpravách historického sklepení, kde se provádějí výkopové 
práce a statické konstrukce, které vyžaduje projekt. 

K ukončení hrubé stavby by mělo dojít do 360 dnů od předání a převzetí 
staveniště, tedy do 6. 4. 2025. Termín pro dokončení stavby je nejpozději 
600 dní od předání a převzetí staveniště (11. 04. 2024), tj. nejpozději 2. 12. 2025. 

Zhotovitelem stavby je společnost Bielskie Przedsiebiorstwo Budownictwa 
Przemyslowego (BPBP), organizační složka Kosmonosy – Česká republika. 
Investice dosáhne necelých 111,3 milionů s daní.

/ Zdenka Štrauchová 



  Vydejte se na obyčejně neobyčejnou cestu do Nepálu pod vrchol Annapurny 
s Ivetou Matoušovou, lektorkou a průvodkyní naší horolezecké expozice. 
Kdy? Čtvrtek 28.
listopadu od 17:00
Kde? Muzeum
Českého ráje v
Turnově – expozice
Horolezectví 
Společným cílem bude
Annapurna base
camp (4130 m. n. m.).
Projekci fotografií
doprovodí poutavé
vyprávění o radostech
a strastech výpravy
pod vrchol jedné 
z nejznámějších hor
světa. 
Výprava to bude
vskutku zajímavá 
a díky Ivetě 
i neobyčejně vtipná. 



 

  VÝZVA! POMOZTE NÁM OBOHATIT NÁŠ SBÍRKOVÝ
FOND ETNOLOGIE A UMĚLECKÉHO ŘEMESLA. 

Muzeum Českého ráje v Turnově ve svých sbírkách eviduje několik krásných 
ukázek tzv. PALIC – keramických nebo dřevěných vyřezávaných hlav, které 
v minulosti sloužily k úpravě a odkládání čepců a šátků. Nejstarší exempláře 
tohoto typu jsme získali již na konci 19. století v souvislosti s organizací 
národopisné výstavy. Jedna z těchto hlav zdobená jemnými detaily dokazuje, že 
i předměty sloužící primárně praktickým účelům často nesou vysokou 
estetickou hodnotu a jsou jedinečnými ukázkami lidového řemeslného umění.



Domníváme se, že palice se stále mohou
nacházet mezi lidmi jako rodinná
dědictví nebo zapomenuté poklady na
půdách. Byla by velká škoda, kdyby
tyto cenné předměty upadly 
v zapomnění nebo byly znehodnoceny.
Pokud nějakou palici vlastníte nebo
víte, kde bychom ji mohli získat,
kontaktujte nás – pomůžete tak uchovat
tento kus lidové kultury pro budoucí
generace!

Dlaskův statek v listopadu uzavřen.
Přivítáme Vás opět v neděli 1. prosince.
Těšíme se na shledanou.

   Turnovské kulturní tipy: 

čtvrtek 28. listopadu od 19.30 v divadle
Mraky důvěrné 
Vynikající baletní soubor, který je největším profesionálním nezávislým 
tanečním souborem u nás, hrdě nese pečeť svého zakladatele a geniálního 
choreografa Pavla Šmoka. Současnou tvář PKB tvoří deset stálých tanečníků 
a šest stážistů, kteří zvládají rozsáhlý pohybový restřík od technik vycházejících
z klasického baletu až po tanec současný.
Program Mraky důvěrné, který uvidíme na turnovském jevišti, obsahuje dva 
baletní kusy – Černý mraky nepláčou choreografa Jiřího Pokorného na hudbu 
Yukari Sawakiho a Listy důvěrné na motivy stejnojmenného smyčcového 
kvartetu Leoše Janáčka s choreografií Petra Zusky. Vstupné od 250 Kč

čtvrtek 28. listopadu od 17 hodin, Turnov II – knihovna na vlakovém nádraží
Knihovory: Cestovatel Tadeáš Šíma
Cestovatel, fotograf a také autor dvou cestopisných knih pocházející 
z Prachatic. Své zážitky z (cyklo)cest po západním pobřeží Afriky, Arabském 
poloostrově a Střední Americe rád sdílí s ostatními. Jeho první kniha Na kole 
přes Afriku, byla nominována na cenu Hanzelky a Zikmunda o nejlepší cestopis
roku. V tomto roce mu vyšla druhá publikace Doma na cestách, kde mimo jiné 
popisuje překonání země, která byla teprve nedávno otevřena turistům.

pátek 29. listopadu od 19.00, KlubKUS
P/ST
Alternativní / experimentální rap s nášlapem do tvrdý elektroniky. Pokus 
o přesah. Divadlo. Show. Pohyb. Hype. Dvě entity, jedna energie. Když to není 
nahlas, tak to není dobrý. Zahřátí prokřehlejch rukou o hořící kapitol. Žádná 
crew, ale dvouhlavej palcát.



Pražské duo P/ST jde záměrně proti proudu domácí rapové scény a na její 
myšlenkovou vyprázdněnost nabízí lék v podobě vynalézavých i surreálných 
textů. Ivo Sedláček a Dan Kranich se potkali na pražské DAMU a v roce 2019 
skončili na druhém místě v hitparádě pro nové naděje domácí hudební scény 
Startér na Radiu Wave. Debut Expedice do vnitrobloku se setkal s vřelým 
ohlasem, stejně jako jejich energické koncerty a dovedl je až k nominaci na 
cenu VINYLA v kategorii objev roku. Vstupné od 290 Kč

sobota 30. listopadu od 19.30
Snow Film Fest 2024 
Snow Film Fest 2024: adrenalin, humor, i dojetí na plátně kina Sféra (začátek 
promítání v 19:30).
Již třináctý ročník filmového festivalu přináší do více než 150 českých a slo-
venských kin pořádnou nadílku těch nejlepších světových i českých filmů se 
zimní outdoorovou tématikou. Chybět nebude ani v turnovském kině. Diváci se 
mohou těšit na napínavou expedici českého horolezce Máry Holečka, sjíždění 
ledových vodopádů nebo třeba extrémní výstup na Zářící horu.
Program:
Simply beautiful
Ledové vodopády
Changabang: Návrat na zářící horu
Do hor a zpět
Náruč Severu VOL. 2

   lomnice n/p

  V rámci předvánočních akcí
připravili pracovníci lomnického
muzea milé posezení  
s vyprávění o perníku paní
doktorky Dany Holmanové
společně s panem doktorem
Janem Luštincem, emeritním
ředitelem jilemnického muzea
nazvaného „Perníkový večer“.
Akce se uskuteční v úterý 
3. prosince od 17 hodin. Vstupné
bude opět dobrovolné.



 Zveme vás na výstavu
Tradice krajkářství
na Vamberecku, která
představuje staré lidové
krajky a sleduje vývoj
krajkářství od konce 19. sto-
letí. Výstavu připravuje
Muzeum a galerie Orlických
hor v Rychnově nad Kněžnou,
pobočka Muzeum
krajky Vamberk. 

 Tak se nám ty plechovky narodily!! Koupíte v pivovarské prodejně, u našich 
obchodních partnerů a nebo na našem eshopu.

/ Lomnické pivo



   semily

   Muzeum chystá další prodejní výstavu umění

Chcete si udělat předvánoční radost nebo nakoupit kvalitní originální umělecká 
díla jako investici? Nebo se chcete jít podívat na krásné umělecké kousky, které 
možná brzy změní majitele? 

K tomu všemu je určen již druhý ročník předvánoční Prodejní výstavy umění, 
kterou pořádá Muzeum a Pojizerská galerie od 6. prosince do konce roku. 

Na prodejní výstavě budou zastoupena díla jak současných výtvarníků 
především z okruhu Malířů Pojizeří, tak i díla již nežijících klasiků.  

Katalog děl bude zveřejněn od konce listopadu na webových stránkách 
semilského muzea, takže si můžete učinit rezervaci již před začátkem výstavy. 
Ještě po skončení výstavy si
dle aktuálního katalogu
budete moci zakoupit
neprodané položky. 
(mapg)

  



   JAK SE NEZBLÁZNIT

Situační komedie, která se zaobírá partnerskými vztahy plná komických situací 
„ze života“, s kterými se divák snadno ztotožní. Postavy a jejich problémy 
odhalí absurditu některých reakcí. Hra je kabaretně laděná a skládá se ze šesti 
scén, které diváka přivádějí do různých etap partnerského soužití.
Jiřina Studená je věhlasná psycholožka, která vám na několika krátkých 
ukázkách předvede, jak funguje mezilidská komunikace. Ženy a muži totiž 
komunikují stále stejně – ať už je to holčička a chlapeček na hřišti, čumáček 
a beruška v rozpuku romantického štěstí anebo babka s dědkem v důchodu. 
Jiřina Studená je totiž obdivuhodná žena – to si tedy myslí hlavně organizátor 
přednášky Richard. Je jí zcela okouzlen a ona ví, na kterou strunku kdy zahrát.
Hraje domácí divadelní soubor Podio Semily v obsazení: Anežka Buriánková, 
Jitka Buriánková, Květa Farská, Kačka Farská, Hana Eisenbergerová, Natálie 
Hejdová, Jitka Bažantová, Stanislav Chatrč Chaloupka, Bohuslav Dušta, Jiří 
Řehák, Štěpán Strnad, Sebastian Kuršel a Zdenda Holec. Režie Anežka 
Buriánková a Bohuslav Dušta. Technická spolupráce: Honza Ouhrabka.
Vstupenky bez místenek v prodeji na místě: 130 Kč
30. 12. v 18:00, KC Golf Semily

   Most přes Jizeru v     Semilech bude dokončen v     dubnu příštího roku.   
Objízdné trasy pro řidiče zůstávají, pěší mohou přes zimu po mostovce

Stavba nového mostu ev. č. 289-002 v Semilech nebude přes zimu pokračovat. 
Důvodem jsou dle vyjádření zhotovitele – firmy EUROVIA – především 
nepříznivé klimatické podmínky a zářijové povodně. Most budou moci přes 
zimu využít provizorně pouze chodci, objízdné trasy pro automobily zůstávají 
v platnosti až do konce dubna 2025.

„Netěší mě to, nicméně most bude zprůchodněn na zimu alespoň pro pěší. 
V provozu pro automobily bude nejpozději do konce dubna roku 2025. Po jeho 
otevření bude rovnou navazovat oprava kanalizace v ulici Luční, která mostu 
uleví. Na objízdné trase budou vyměněna zrcadla, aby se nezamlžovala,“ uvedl 
Jan Sviták, náměstek hejtmana pro resort dopravy.

Dle vyjádření zhotovitele – firmy EUROVIA – práce začaly z důvodu ochrany 
životního prostředí o dva měsíce později a následně vlivem zářijové povodně se 
posunuly a dostaly do klimaticky nestabilního období. Některé práce tak 
z důvodu dodržení technologických postupů nelze provést. Proto budou přes 
zimní období utlumeny.

Vznikne však dočasný pěší koridor pro průchod chodců po mostovce, řidiči 
budou stále muset jezdit po stanovených objízdných trasách. Práce se následně 
opět obnoví na jaře.

Na začátku listopadu došlo k betonáži nosné konstrukce mostu a firma se 
dostala do fáze vystrojování mostu, tj. zbývá provést montáž dilatačních závěrů,
zřídit římsy, celoplošnou izolaci mostovky, namontovat zábradlí, položit 
konstrukční vrstvy chodníků a vozovky a také dopravní značení.



Celkové náklady na rekonstrukci činí 80.392.490 korun včetně DPH (z toho 
podíl města Semily je cca 6 milionů korun). Stavební práce začaly v květnu 
letošního roku.

/ Filip Trdla, Liberecký kraj

   Semilské kulturní tipy: 

30. listopadu od 17 hodin v restauraci v pivovaru
KYSELO V SEMILECH
13. ročník otevřeného mistrovství Semil v přípravě kváskového kysela. 
Přebírání vzorků kysela od 16 hodin.

   železnobrodsko

ŽELEZNÝ BROD – Ce  stovatelské přednášky v kině  
2. 12. Tomáš Kůdela: sám s oceánem – Od dětství jsem měl velký sen. Chtěl 
jsem zažívat svobodu a nezávislost. Prošel jsem dlouhou cestu, než jsem si 
uvědomil, že tyto pocity mi dává moře a oceán. V roce 2016 jsem se již jako 
jachtařský instruktor vydal na 4měsíční plavbu Atlantickým oceánem. Na cestě 
mne doprovázeli lidé, kteří chtěli na svém životě něco změnit, prožít sílu 
přítomného okamžiku a spojení 

Cestovatelské přednášky se konají v KC Kino Železný Brod vždy od 18 hodin.

   Čertovy skály: kterak spolu svatý Prokop a Florián o kapli válčili

Několik mohutných skalních skupin z žuly zvané černostudniční nebo 
železnobrodská lze spatřit vpravo od hřebenové cesty, která vede od rozhledny 
Černá Studnice do sedla v Beranech. Říká se jim Čertovy skály.

„V řadě skalních útvarů hledali a hledají lidé tvary lidí či zvířat nebo nějakou 
symboliku. Tak také vznikaly příběhy o některých místech, které se vyprávěly 
napříč generacemi. Ani čertovy skály nejsou výjimkou,“ uvedla Květa 
Vinklátová, náměstkyně pro kulturu Libereckého kraje.

Podle lidového podání jsou skály dílo pekelníkovo. Když se totiž v nedaleké 
Zásadě rozhodli kdysi postavit kapli, dohadovali se, koho zvolit jako jejího 
patrona. Zda svatého Floriána, patrona proti požárům, nebo svatého Prokopa, 
jenž zkrotil čerta. Zvolili svatého Prokopa a hned začali kopat základy. 
Rozzlobený svatý Florián jim pak při stavbě činil nejrůznější protivenství.
Svatý Prokop nelenil a v noci poslal svého čerta do Frýdlantu pro kámen na 
stavbu. Čert s velikánskou fůru kamení na zádech letěl zpátky, avšak strašný 
nečas, způsobený svatým Floriánem, zapříčinil, že čert kameny neudržel a část 
upustil. Vzniknuvším skalám se pak říkalo Čertovy skály.
Florián pak rozdělal na východě obrovský oheň, který viděli kohouti v Zásadě 
a hned začali kokrhat. A tak čert musel i zbylé kamení upustit a rozsypal ho od 



Černostudničního hřbetu až k Huti. Ale ze Zásady to měli ke kamení už blízko, 
a tak kapli postavili. Čertovy skály už zůstaly ve starých zkazkách sídlem 
pekelníků.

Nejraději prý sedávali na skále zvané Čertova kovadlina či Čertovo kladivo 
a sledovali okolí. Když kolem chtěl někdo projít do kostela v Držkově, ke kapli 
v Zásadě nebo na opačnou stranu do smržovského kostela, házeli po něm 
z vrcholku kameny a zaháněli ho zpět. Aby se poutníci kamenům vyhnuli, 
chodili podzemními chodbami, které začínaly nedaleko skal. Jednou prý 
smržovský sedlák dokonce přechytračil čerta, se kterým se vsadil, kdo má větší 
sílu. Zatímco čert mačkal v ruce kus žuly, sedlák zmáčkl namísto kamene 
hrudku tvarohu, až mu z ruky začala téct syrovátka. Čert se zhrozil tak velké 
síly a sedlák vyhrál hromadu zlaťáků.

V Čertových skalách měla nějakou dobu úkryt i skutečná postava – známý 
severočeský lupič Josef Kögler, původně kameník v lomu na Černé studnici. 
V říjnu 1893 zde oloupil ženu vracející se ze záložny o 84 zlatých a střelil ji, 
naštěstí ne smrtelně, do obličeje. Zdejší skalní sluj se dodnes nazývá Köglerovou
jeskyní. Nejspodnější z Čertových skal, zvaná Huškova, skrývá na jedné ze 
svých stěn kříž, letopočet a monogram. Na onom místě se v roce 1875 zastřelil 
smržovský lesník Anton Huschek.

/ Jan Mikulička, Liberecký kraj
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   jičín

   Varhanní automat v kostele sv. Jakuba Většího v Jičíně. 
Máte zájem si poslechnout varhany v kostele sv. Jakuba v Jičíně? Tuto možnost 
vám nyní zprostředkuje nový varhanní automat umístěný v tomto chrámě. 
Vznikl zde ojedinělý projekt, který jistě potěší každého návštěvníka tohoto 
kostela. Co vlastně uslyšíte? Dvoumanuálový
pneumatický výpustkový nástroj postavený Emanuelem
Štěpánem Petrem v roce 1903 (op. 155). Tento
pozoruhodný romantický nástroj je umístěn v mohutné
varhanní skříni a je vzácně dochován v původní dispozici
i mistrovské intonaci. Nástroj byl během 20. století
mnohokrát opravován (1931 V. Poláček, 1947 Kutná
Hora, 1979 J. Hubený z Protivína, 1993 R. Stehlík z
Rohatce), ale nikomu se nepodařilo prodloužit životnost
konstrukčně ne příliš vydařených výpustkových vzdušnic
a složitého spojkového aparátu v hracím stole. Proto byla
v restaurátorském záměru zvolena varianta přestavby na
elektrickou trakturu. Práce se ujala olomoucká
varhanářská firma ORGAN-SERVICE – Ivo Roháč již 
v roce 2005 a s přestávkami trvala přestavba až do roku
2018, viz https://vzkrisenevarhany.cz/jicin.

V roce 2024 byl připojen varhanní 
automat, taktéž firmou ORGAN-
SERVICE – Ivo Roháč. Automat je 
propojený s varhanami na kůru 
kostela. Můžete si vybrat z několika 
desítek varhanních skladeb a po 
vhození příslušné částky jsou posléze
spuštěny i varhany, které přehrají 
váš výběr. Skladby byly nahrány 
varhanicemi a varhaníky napříč ČR.
Přejeme všem krásný kulturní 
zážitek.
V případě zájmu varhanic a varha-
níků o vyzkoušení a případnou na-
hrávku skladeb na jičínské varhany 
kontaktujte adresu: 
v.stribrny@seznam.cz, tel.: 
605879956. 
Za farnost sv. Jakuba, Václav Stříbrný 
a Jiří Drška

https://vzkrisenevarhany.cz/jicin?fbclid=IwZXh0bgNhZW0CMTAAAR3bDpgtSjGVM-DcIGmCQrNWx8C5e57p8BIUVL5-wjDG4DtbcHi9D7a4tCs_aem_NKoze1QVRHqTkY1LkGAmnA


   Ministerstvo schválilo rozšíření obchvatu Jičína, ŘSD 
začalo se sháněním povolení 
Cestování z našeho regionu na východ Čech by mělo být v budoucnu o něco 
pohodlnější. Krajský úřad Královéhradeckého kraje začíná znovu řešit plány 
Ředitelství silnic a dálnic (ŘSD) na rozšíření jižního obchvatu Jičína. Ten slouží 
k vyvedení dopravy silnic I/16 a I/32 mimo střed města. Záměr projektu již 
schválila centrální komise ministerstva dopravy.

Příprava celého projektu nabrala během dvou let čtyři roky zpoždění. ŘSD 
v roce 2022 předložilo dokumentaci o vlivu stavby na životní prostředí poprvé 
úřadům, tehdy uvádělo zahájení stavby v roce 2026. Nyní v informačním letáku 
píše o roku 2030. Jen krátce po podání první žádosti ale ŘSD dokumentaci 
vzalo zpět. Nyní ji zveřejnilo upravenou znovu.

Důvodem rozšíření je skutečnost, že stávající obchvat již kapacitně přestává 
stačit. Provoz navíc zřejmě ještě naroste s dokončením D35 do Úlibic od Hradce
Králové, naopak by ale mohl klesnout po dokončení nové silnice I/35 mezi 
Úlibicemi a Turnovem, která odvede dopravu směrem na Liberec severně od 
Jičína.

Záměr počítá s rozšířením necelých čtyř kilometrů silnice. Jedná se o dva na 
sebe navazující úseky jižního obchvatu Jičína, od napojení na mimoúrovňovou 
křižovatku komunikací I/16 a I/32 po křižovatku Robousy. ŘSD tentokrát 
materiál předkládá ve dvou variantách.

První řeší propojení Jičína a Moravčic pomocí podjezdu pod uvažovaným 



čtyřpruhem. Hlavní trasa obchvatu bude přizvednuta oproti stávajícímu stavu 
o zhruba 1,7 metru. Druhá varianta řeší propojení Jičína a Moravčic pomocí 
nadjezdu nad uvažovaným čtyřpruhem.

ŘSD v informačním letáku odhaduje náklady na stavbu na 1,5 miliardy korun. 
Kromě schválení centrální komisí došlo již k uzavření smlouvy na realizaci 
podrobného geotechnického průzkumu. 
(Mnichovohradišťsko.cz)

   Z     MĚSTSKÉ     KRONIKY     Jičína-     r.1950-  
rozhlasová     reportáž     o     příjezdu     Dědy     Mráze     do     Jičína  
aneb     dvojí     létání     na     letišti     v     Jičíně-     předchozí     v     r.     1947…  

Str. 81 dole jako úvod:
Jestliže Amerika straší svět atomovou bombou, přesvědčuje Sovětský svaz prac
ující celého světa o správné cestě pokroku a míru k docílení skutečného blaho-
bytu lidstva budovatelským úsilím a pracovním soutěžením. Svaz uspořádal 2.1
2. v sále sokolovny velký karneval, spojený s nadílkou Děda Mráze po sovět-
ském způsobu, což bylo novinkou pro Jičín. Aby v mládeži byla vzbuzena pozor
nost, zájem a napětí pro tento karneval- denně od 28.listopadu vysílal místní 
rozhlas sensační a zajímavé relace o dlouhé a dobrodružné cestě Děda Mráze na 
karneval do Jičína. Jako ukázku nových forem uvádíme relaci z 29.11 .

Str. 82 shora:
Haló, haló, zvláštní vysílání pro děti! Právě jsem zachytil krátkovlnné vysílání, 
které oznamuje, že vlak s Dědou Mrázem dostihl jižního Altajského pohoří, na 
horách je sníh, v údolích krásně, jako na jaře. 
Všude na polích lidé pracují. Děda Mráz se zájmem dívá se na tolik lidí, prů-
vodčí opatrně zavřel okno před Dědou, neboť představte si, kdyby Děda Mráz 
jenom trochu více si oddechl anebo dokonce zívl, mohlo by všechno zmrznout.
Ale to neznáte Dědu Mráze, starého dobrého Dědu Mráze. Ten dneska 
nechce zlobit takovými žertíky jiné lidi na polích. Vždyť on se těší, že už 2. pro-
since bude v Jičíně mezi dětmi, na velkém dětském karnevale v sokolovně. Po-
časí je stále krásnější. Obloha je jasně modrá a teplo. Stále větší teplo, lidé ve 
vlaku odkládají kabáty a začínají se potit.. Děda Mráz je však jaksi nesvůj. 
Špatně se mu dýchá v tomto teple. Jeho osobní lékař má obavy. Vydrží Děda 
Mráz cestu za Taškent a po hrozné poušti KaraKum?
Průvodčí, soudružka Soňa Vasiljevna má šťastný nápad. Přináší Dědovi pohár 
ovocném šťávy s ledem. Děda Mráz se trošku, trošinku vzpamatoval.. Vydrží 
cestu strašným Kara-Kum a dostane se 2.prosince na Velký dětský karneval do 
Jičína do sokolovny? Jsme stále ve spojení s krátkovlnnou stanicí v jeho vlaku. 
Nezapomeneme vás zpravit jakmile dostaneme novou zprávu.
Haló, haló, vysílání pro děti, nejnovější zprávy o  Dědovi Mrázovi. Krátkovlnná 
stanice okruh Robousy hlásila, že přesně v 10 hodin,2 minuty, 34 vteřiny přele-
tělo přes obec Robousy velké sovětské letadlo značky RAMPOUCH a zamířilo 
přímo na jičínské letiště. V 10  hodin, 3 minuty a 14 vteřin kroužilo již 



nad jičínským letištěm. Za několik minut nato vystoupil z letadla Děda Mráz 
a byl přivítán zástupci československého a sovětského přátelství, kroužkem 
družstevnic Ústředního konsumu a uveden do vyzdobených místností jičínské 
sokolovny, kde již dnes odpoledne o půl třetí bude uspořádán velký dětský 
karneval. Dědovi Mrázovi se výzdoba velmi líbila a také mu chutnaly připrave-
né zákusky pro děti. Dal si dokonce třikrát. Děti nezapomeňte přijít dnes odpo-
ledne do sokolovny, Děda Mráz se na vás již těší. Vedle dárků a výborného ob-
čerstvení je připraveno pro každého něco. Kdo bude chtít tancovat, může tan-
covat při hudbě Agrostroje. Komu se nechce tancovat, přijde se podívat na 
maňáskové divadlo nebo si poslechne pohádku. Všichni, mladí i staří potěší se
žertovným programem. 
Škoda každé minuty, nezapomeňte už v půl třetí býti v jičínské sokolovně na vel
kém dětském karnevalu.

Zapsal a za správnost opisu ručí 
Jaroslav Veselý

   tanvaldsko

TANVALD, HARRACHOV – Silničáři kvůli očekávanému vydatnému sněžení 
uzavřeli ve čtvrtek v poledne pro nákladní auta silnici I/10 od Tanvaldu přes 
Harrachov do Polska. Očekává se, že na horách bude vydatně sněžit, v Krkono-
ších může od čtvrtečního poledne do pátečního večera napadnout až 60 centi-
metrů sněhu a v Jizerských horách asi 30 centimetrů.

TANVALD – Školní restauraci, která neprodukuje žádný potravinový odpad, 
otevřeli v Tanvaldu. Nesnědená jídla ze školní kuchyně míří k potřebným, 
nedojedené zbytky, kterých je ale minimum, končí v kompostéru. Je to první 
Zero Waste (nulový odpad) školní restaurace v ČR, řekl novinářům Michal 
Debrecéni, jednatel společnosti Primirest (dříve Scolarest), která školní jídelny 
v Tanvaldu už 30 let provozuje.  (Genus)

   jablonec n/n

   Jablonec připravuje vyhlášení výběrového řízení na nového nájemce 
a provozovatele prostoru známého jako Klub Na Rampě v areálu Eurocentra. 
Cílem města je zachovat tradici klubové činnosti a nabídnout obyvatelům 
kvalitní kulturní a společenské akce s podporou menšinových žánrů. 
Dosavadní nájemce, společnost SUNDISK, ukončí nájemní vztah ke 30. listopa-
du a klubové prostory uvolní do 15. prosince. (Genus)
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   liberecký kraj 

LIBEREC –  Zajímá vás budoucnost lanové dráhy na Ještěd? Srdečně vás 
zveme na prezentaci NOVÉ PODOBY LANOVKY, kterou vám představí 
designérka Anna Marešová. Přijďte v úterý 3. prosince v 17.00 hodin do Paláce 
Liebieg.

LIBEREC – Liberecký krajský soud ve středu vynesl rozsudek v případu 
lednového žhářského útoku v baru Black Panther. Čtyřiatřicetiletý Kamil Petr 
byl odsouzen k 18 letům vězení za čin, při kterém bylo zraněno 15 lidí. 

Soud shledal Petra vinným z pokusu o vraždu a obecné ohrožení. Obžalovaný se
k činu částečně doznal, popřel však úmysl založit požár. Tvrdil, že kanystr s 
benzinem přinesl pouze jako prostředek nátlaku, aby získal zpět 500 korun od 
dealera, který mu místo pervitinu prodal falešnou drogu.

Podle svědectví hostů však Petr vykřikl výhrůžky a zapálený kanystr hodil mezi
přítomné. Patnáct zraněných muselo být převezeno do nemocnic, sedm z nich ve
vážném stavu. Jen díky rychlému zásahu záchranářů nikdo při požáru 
nezemřel.

Kromě trestu odnětí svobody soud Petrovi uložil povinnost uhradit zdravotním 
pojišťovnám 1,5 milionu korun za léčení zraněných a pojišťovně Kooperativa 
téměř 450 tisíc za zničený interiér baru. Dva poškození, kteří požadovali 
odškodné 800 tisíc korun, byli odkázáni na občanskoprávní řízení.

Rozsudek není pravomocný a obě strany mají možnost se odvolat. 
(Genus)

  Zahájení nových zakázek, výběr zhotovitelů, smlouvy o spolupráci 
i individuální dotace. To vše v oblasti dopravy schvalovali na svém včerejším 
jednání krajští radní.

„Letos máme na rekonstrukce přes 1,1 miliardy korun. Z toho dotace 
z evropských zdrojů bude přibližně 193 milionů korun. Dotace ze Státního 
fondu dopravní infrastruktury činí 170,443 milionů,“ uvedl Jan Sviták, 
náměstek pro resort dopravy.

Byla vyhlášena výběrová řízení na zhotovení několika zakázek. 
Dvě budou čtenáře Trosečníka asi zajímat nejvíc - 
Most ev. č. 284-001 přes potok Žlábek ve Stružinci
Předpokládaná hodnota veřejné zakázky nesmí překročit 15.156 milionu korun 
včetně DPH. Stavět se začne příští rok na jaře, dokončeno po 120 dnech po 
převzetí staveniště.
Most ev. č. 2836-1 Veselá
Předpokládaná hodnota veřejné zakázky nesmí překročit 8,748 milionu korun 
včetně DPH. Stavět se začne příští rok na jaře, dokončeno po 100 dnech od 
převzetí stavby.



„Na jednání krajské rady jsme také schvalovali memorandum a smlouvu 
o spolupráci k rekonstrukci mostu a opěrné zdi ve Smržovce a k silnici 
v Koberovech,“ doplnil náměstek Jan Sviták.

Liberecký kraj také poskytne individuální dotaci městu Železný Brod na akci 
cyklostezka Greenway Jizera. „Město nás požádalo o finanční podporu. Úsek od
Líšného i od Železného Brodu by měl být dokončen na konci září roku 2025. 
Jedná se o velice složitý projekt plný technologických výzev pro zhotovitele. 
Celkové náklady jsou ve výši zhruba 94 milionů a i přesto, že projekt podporuje
finančně také Státní fond dopravní infrastruktury, zbývajících přibližně 30 
milionů korun je pro město značnou finanční zátěží. Kraj proto pomůže 
Železnému Brodu částkou 12 milionů korun, což pokryje přibližně 12,79 % 
nákladů celého projektu,“ vysvětlil Sviták. 
(LK)

   náš  jubilant 

  Rudolf Husák – semilský lékárník, starosta, osvětář 
i vynálezce (1840 – 1924) 

S Antalem Staškem měl Rudolf Husák určitě jedno společné: oba v mladém 
věku mohli, kdyby ovšem chtěli, zakotvit v Praze a zde pak v centru veškerého 
dění dělat kariéru, jež by byla závratnější, než ta
semilská. Tito souputníci v čase, rozhodně osobnosti,
však našli zalíbení v Semilech a Rudolf Husák zde žil
dokonce 56 let, až do smrti. Do podkrkonošského
města přišel ve 28 letech: získal v něm domov, dočkal
se lásky, úcty a porozumění. 

Rudolf Husák byl rodák (18. 1. 1840) z Vysočiny,
tenkrát z Německého, dnes Havlíčkova Brodu.
Pocházel z početné mlynářské rodiny (9 sourozenců).
V rozličných lékárnických rolích působil v lékárnách
v Kouřimi, nižší lékárnické zkoušky složil v Čáslavi,
pak působil ve Frýdlantě, v Praze vykonal vyšší
zkoušky a absolvoval magisterský kurz. Magistrem
farmacie se stal v roce 1863. Často publikoval 
v odborných lékárnických i lékařských časopisech a
byl zvolen prezidentem Spolku českých farmaceutů.
Po dvouletém působení v Jičíně si v roce 1868
pronajal Rothovu lékárnu v Semilech (dnes vinárna
U Tomíčků – dům vedle radnice) a v roce 1870 se
oženil s Annou Bartošovskou, která byla dcerou
Václava Bartošovského, ředitele jilemnického
panství hraběte Harracha. Po fi nančním zajištění si



koupil od Občanské záložny nový dům s lékárnou, kterou nazval Lékárna 
U České koruny. Dům i lékárna je ozdobou Riegrova náměstí dodnes. 

Rudolf Husák byl veřejně velmi činný, a tak se stal mimořádnou semilskou 
osobností. Už ve Frýdlantě navázal přátelské kontakty s Dr. Juliem Grégrem – 
mladočechem, zakladatelem a šéfredaktorem Národních listů, což bylo pro 
budoucího regionálního politika Husáka dozajista významné. Byl přítelem 
staročecha Dr. F. L. Riegra i Antala Staška. Je až neuvěřitelné, kolik důležitých 
rolí a funkcí v životě zvládal. V Semilech byl zastupitelem (nepřetržitě 49 let!, 
1870 – 1919), radním a v letech 1913 – 1919 starostou města. V roli okresního 
starosty dbal na rozvoj silniční sítě na Semilsku, což umožnilo rozvoj průmyslu, 
a přímo se zasloužil o vybudování pojizerské silnice. Též inicioval výstavbu nové
radnice (1874), semilského kostela (1908 – 1911), staral se o rozvoj školství 
v Semilech a jako ředitel Občanské záložny povznesl tento ústav, jenž významně
přispíval na dobročinné účely. Byl též starostou Sboru dobrovolných hasičů 
(dokonce i župní hasičské jednoty), ředitelem Ochotnického divadelního spolku,
zakládajícím členem Okrašlovacího spolku (1893), tenoristou Jizeranu, 
ředitelem krajského lékárnického grémia a též předsedou výboru organizátorů 
první semilské výstavy a propagátorem městského muzea. Spolupracoval s 
Vincencem Kwaysserem na sestrojení a výrobě rozmnožovacího přístroje – 
hektografu (1878), předchůdce cyklostilu, který oběma přinesl slušný zisk, ale 
též vyvolal rozruch ve světě techniky a ohromný zájem. Patentovaný hektograf 
se vyvážel dokonce i za hranice Rakouska–Uherska, ba i Evropy – do Ameriky, 
Japonska a Číny. 
V roce 1899 byl Rudolf Husák oceněn za svoje celoživotní zásluhy rytířským 
křížem – řádem Františka Josefa I., v roe 1900 čestným občanstvím města 
Semily a v roce 1911 pak obdržel papežský záslužný kříž. 
Rudol Husák zemřel 10. října 1924, tedy ve stejném roce jako regionální 
historik František Mizera, a pochován byl do rodinné hrobky na Koštofranku. 
/ Miloš Plachta

  Ak. architekt Oldřich Udatný se narodil 17. 11. 1904 v Hájích nad Jizerou 
v rodině truhláře. Také se truhlářem vyučil, jak bylo vždy v zájmu otce, aby syn
jednou převzal jeho živnost. Truhlářskému řemeslu se věnoval jen krátce a po 
vojně šel studovat na průmyslovou školu truhlářskou do Prahy. Po maturitě 
absolvoval  Vysokou školu uměleckoprůmyslovou v Praze (UMPRUM) u prof. 
Karla Štipla a Pruskou akademii v Berlíně u prof. Petra Behrense. 

Téměř celý svůj život prožil v Semilech, samozřejmě kromě vojny, studií 
a věznění v době protektorátu (1942-1945). 

Už od roku 1945 se v Semilech objevuje jeho rukopis na řadě projektů 
a realizací. Zúčastňuje se řady soutěží a získává ocenění. Nejvyšší ocenění 
obdržel za projekt okresní nemocnice v Semilech, která měla být vybudována 
na Slapech. Projekt se však nerealizoval. Nejznámější Udatného stavbou je 
areál nových škol v Semilech Nad Špejcharem. Školy národního umělce Ivana 
Olbrachta byly postaveny v letech 1947-1951. Areál je úžasně vymyšlen 



s výhledem do budoucnosti (dvě tělocvičny, aula, školní jídelna, prostorné 
a světlé třídy a chodby, široká schodiště atd.). Podobný areál škol z dílny 
architekta Udatného byl vybudován v Mnichově Hradišti. 
V Semilech architektonicky koncipoval ještě sídliště pod nádražím.

Oldřich Udatný zemřel v roce 1990.

   pozdní sběr 

TURNOV – Město připravuje ve spolupráci s odbornou a osvědčenou 
organizací Czechdesign vyhlášení soutěže na vytvoření nového vizuálního stylu.     

Město Turnov se rozhodlo uspořádat soutěž na novou vizuální identitu, kterou 
dlouhodobě postrádá. Rozhodně nejde pouze o nové logo, ale o ucelený soubor 
vizuálních a grafických prvků, které budou definovat naše město. Kromě loga 
zahrne barevné schéma, typografii a další designové prvky. Tato identita je 
základem pro všechny komunikační i další materiály, ať už se týká podoby 
webu, sociálních sítí, tištěných materiálů nebo propagace pro účely cestovního 
ruchu. Na potřebu vzniku nové vizuální identity mimo jiné poukázala i nová 
strategie cestovního ruchu.

Starosta města Tomáš Hocke k záměru uspořádat designérskou soutěž uvádí: 
„Rozhodnutí o nové vizuální identitě pro Turnov je důležitým krokem k sou-
dobé prezentaci našeho města. Nyní hledáme nový celkový systém, který nás 
bude reprezentovat napříč komunikačními kanály, od tištěných materiálů až po
online platformy. Těšíme se na návrhy, které pomohou Turnovu najít novou 
vizuální tvář a zlepšit orientaci i komunikaci s obyvateli a turisty.“

„Naším cílem je pomoci městu Turnov najít nový, jedinečný vizuální styl, který 
bude reprezentovat jeho historii a charakter. Jako organizace Czechdesign 
poskytujeme odbornou podporu při přípravě soutěžní dokumentace a zajišťuje-
me transparentní průběh soutěže. Věříme, že se díky procesu profesionálně 
vedené designérské soutěže podaří nalézt vizuální identitu, která nejen osloví 
občany, ale také přispěje k dalšímu rozvoji města Turnov,“ dodává ředitelka 
organizace Czechdesign Jana Vinšová.

Nová vizuální identita města se promítne jak do interních materiálů, tak do 
široké externí komunikace směrem k občanům a návštěvníkům. Cílem projektu
je především vytvořit pravidla pro dlouhodobě udržitelnou a jednotnou vizuální
komunikaci, která bude nadčasová, atraktivní a osloví široké spektrum 
obyvatel, včetně mladší generace.

Záměr soutěže na novou vizuální identitu byl zveřejněn v úterý 26. listopadu 
2024. Aktuálně mohou zájemci z řad grafických designérů zasílat portfolia, a to 
do 16. prosince 2024, do první fáze soutěže bude vyzváno 5 účastníků.

(Marcela Jandová)



   seriál

Plním slib a budu posílat obsah válečných deníků mého strýce, nočního stíhače 
RAF gen. Vlastimila Veselého.
Letu zdar!  
/ Jaroslav Veselý
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